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چرایی بر زمین ماندن 
طرح عفاف و حجاب 

طرح موضوع عفاف و حجاب در صحن مجلس 
و شــور و مشــورت قانونگذاران در این باره، 
موضوع تازه ای نیست و این بحث در جلسات 
مختلف و به شکل های گوناگون مطرح و مورد 
بحث و گفت وگو قرار گرفته اســت، نمونه آن 
طرح صیانت از حریم حجاب و عفاف است که 
در اوایل دهه 90در مجلس مطرح شد، اما پس 
از بررسی های مختلف رأی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی بر این امر قرار گرفت 
که این قانون فعلا مصوب نشود. در اعلام نظر 
کارشناسی این مرکز آمده است:»فقدان خلا 
قانونگذاری درخصــوص مواجهه با بدحجابی 
در جامعه و نظر به ملاحظات و چالش ذکر شده 
کلیات طرح قابل تأیید نیســت. لذا پیشنهاد 
می شود طرح فوق برای اتخاذ رویکردی همه 
جانبه تر به موضوع مســکوت گذاشته شود.« 
اما باز هم بحث قانونمندکردن موضوع حجاب 
و عفاف که مطالبه عمومی و دغدغه مسئولان 
کشور بود، کنار گذاشته نشــد و در سال های 
اخیر از سوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
طرحی موسوم به طرح جامع عفاف و حجاب 
مطرح شــد که درصدد رفع نقایص طرح های 
گذشته برآمده و قصد داشــت به مناقشات و 
اختلاف نظرهایی که مسیر اجرای طرح های 
پیشین را سد کرده بود، پایان دهد. این طرح 
نیز پس از تدوین بارهــا و بارها میان نخبگان، 
اندیشــمندان، صاحب نظــران و دولتمردان 
کشور دست به دســت چرخید تا همه جوانب 
آن سنجیده و سبک و سنگین شود. 8 بار هم 
ویرایش شد و خلاها و نواقص آن بررسی و رفع 
شد، اما باز هم به مرحله تصویب و اجرا نرسید.

دراجراضعیفعملمیکنیم
امروز که دوباره موضوع قانونمندکردن حجاب 
و عفاف روی میز قانونگذاران مجلس قرار گرفته 
تا کار بر زمین مانده چندین ساله سرو سامان 
پیدا کند، دلایل اجرا نشدن قوانین مربوط به آن 
و اما و اگرهای پیرامون آن دوباره مطرح شده 
که به نظر می رسد پاسخ آن را باید در همان نظر 
کارشناسان مرکز پژوهش ها جست وجو کنیم. 
این کارشناسان معتقد بودند در موضوع عفاف 
و حجاب بیش از آنکه خلا قانونگذاری داشته 
باشــیم، در حوزه اجرا ناکارآمد عمل کرده ایم 
و رئیس شــورای فرهنگی ـ اجتماعی زنان و 
خانواده وقت هم این موضــوع را عنوان کرده، 
بر ســاری و جاری بودن نظر این مرکز صحه 
گذاشــته اســت. کبری خزعلی در این مورد 
گفته است:» علت اجرایی نشدن قوانین عفاف 
و حجاب ضعف مدیریت دستگاه های اجرایی 
کشور است.« او گفته است:»در رابطه با بحث 
فرهنگ عفــاف و حجاب قانون هــای فراوانی 
داریم، اما این قوانین اجرا نشده و بودجه ای نیز 
برای آن تخصیص داده نشده است. در مدیریت 
نیز ساختار مناسبی برای عفاف و حجاب درنظر 
گرفته نشده است، پس از ساختار مناسب آنچه 
مورد نیاز است، عزم جزم مدیران و مسئولان 
بوده که ما آن را نداشــته و بســیار با مطلوب 

فاصله داریم.«

حکایتهمچنانباقیاست
اظهارنظر احمد راستینه، سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس نشان می دهد که در مجلس 
یازدهم نیز پاسخ به دلیل معوق ماندن تصویب و 
اجرای طرح عفاف و حجاب به همان ناکارآمدی 
روش اجرای قانون بر می گردد و باید این امر سر 
و سامان داده شود. او پس از قرائت گزارش چند 
روزپیش کمیســیون فرهنگی مجلس درباره 
طرح عفاف و حجاب، گفته اســت:»وقتی از 
سوی دستگاه های مسئول یک قانون به درستی 
اجرا نمی شــود، باید نســبت به اجرایی شدن 
و اثربخش کــردن آن از طریــق ارائه لایحه یا 

برخورد با ترک فعل دستگاه ها اقدام کنند.« 
گزارش کمیسیون فرهنگی نیز درباره مصوبات 
عفاف و حجاب بر همین امــر دلالت دارد که 
قانونگذاران برای اجرای تمام و کمال و بی عیب 
و نقص این طرح به دنبال راه حل می گردند. در 
این گزارش که علــل اثربخش نبودن اقدامات 
دستگاه ها در مقابله با بد حجابی بررسی شده، 
در مورد میزان اجرای اقدامات سلبی و ایجابی 
که بر عهده بیش از 30 دستگاه گذاشته شده 

بود، از آنها گزارش خواسته شده است.

قوانینبهروزشوند
اظهارنظر علی خان محمدی، سخنگوی ستاد 
امر به معروف و نهی از منکــر نیز از هم عقیده 
بودن صاحب نظران این نهاد با سایر نهادهای 
مجری و قانونگذار حوزه حجاب و عفاف دلالت 
دارد، لیکن او برای حسن اجرای قوانین عفاف و 
حجاب، به روزکردن این قوانین را نیز امری لازم 
و ضروری می داند. خان محمدی در گفت وگو با 
روزنامه اعتماد گفته است: »قانونی که در حوزه 
عفاف و حجاب بوده، قدیمی است، قابلیت اجرا 
ندارد، ضمانت اجرایی در این زمینه ندارد، در 
کشور درست اجرا نمی شود و اگر بخواهد اجرا 
شود مشکلاتی را اجرا می کند.« او طرح عفاف 
و حجاب را که از ســوی این نهاد تدوین شده، 
به عنوان نســخه به روز شــده قوانین گذشته 
مطرح کرده و گفته است: »از مجلس شورای 
اســلامی و آقای قالیباف واقعــا انتظار داریم 
که روی ایــن زمینه ورود کننــد و از مجلس 
می خواهیــم مطالبه گری کنــد الان توپ در 
زمین مجلس شورای اســلامی است. مجلس 
باید پاسخگوی هم الان و هم در آینده کشور در 

این زمینه باشد.«
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صرافی های رمزارز در مسیر رسمیتتبدیل تالاب شادگان به منطقه گردشگری
رئیس جمهوری و هیأت وزیران در دومین سفر به استان خوزستان پیگیر 

موضوعات مرتبط با محیط زیست و توسعه صنایع سبز همچون گردشگری شدند.
برای نخستین بار در ایران قرار است کسب وکارهای تبادل دارایی های دیجیتال با 

طی مراحل کارشناسی ای نماد دریافت کنند
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تنهایی سردار
چراپلیسدرمقابلهبابیحجابیتنهاست؟
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گروه 
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ودستگاههاییکهدراینزمینهنقشووظایفیراداشتهاندولیاجرایینکردهیاکاملاجرایینکردهاند،انداختهایم.

   قوه قضاییه / نقصان در برخورد با سلبریتی ها
تأخیر در برخورد با ســلبریتی ها از سوی قوه قضاییه، یکی از 
انتقادات جدی به اجرایی نشدن سیاست های عفاف و حجاب 
است. هر چند که حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای، 
رئیس قوه قضاییه اوایل امسال از مجازات افراد بی حجاب خبر 
داده و گفته بود »کشف حجاب مصداق خلاف عفت عمومی و 
مبانی شرع و قانون است و دشمن از آن حمایت می کند«، اما 
اینطور به نظر می رسد که برخورد قضایی با ترویج دهندگان 
بی حجابی در کشور روند مناسبی ندارد و برای رعایت حجاب 
و مقابله با هنجارشــکنی های مذکور هــم همین نقیصه به 
چشم می خورد. آن هم درحالی که تسریع و تشدید برخورد با 
هنرمندان و ورزشکاران بی حجاب به تنهایی 90درصد مشکل 
کشف حجاب را حل خواهد کرد، چراکه رفتارهای اینچنینی از 
سوی آنها بازتاب گسترده ای در جامعه دارد و حتی رسانه های 
معاند هم چنین اقداماتی را به شدت مورد توجه قرار می دهند. 

البته همین چند روز پیش بــرای 2بازیگر زن ایرانی به دلیل 
کشــف حجاب در ملأعام پرونده قضایی تشکیل و به دادگاه 
رسانه ارسال شــد. چند چهره مشهور هم اخطار پلمب برای 
رستوران هایشان دریافت کردند. اما اقدامات مشابه این افراد 
مشهور در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی بدون واکنش 
و برخورد قضایی رها شده است، درحالی که باید برخوردهای 
قضایی درباره این افراد منجر به رعایت قوانین حجاب در فضای 
مجازی و فعالیت های مرتبط با آن شود و فعالان مجازی نتوانند 
اینگونه به راحتی به ترویج موارد خلاف قانون رسمی کشور 
بپردازند. نکته مهم دیگر در عرصه مقابله با بي حجابي نیز، وجود 
لایحه ها و رویه هاي قضایي و قانوني به روز است. طبیعي است 
این قوه، در وهله اول باید اقدام به تهیه و ارسال آن به نهادهاي 
تقنیني و تصویب کننده کند؛ امري که به نظر مي رسد در این 

زمینه آن چنان که باید، به خوبي عمل نشده است.

   وزارت علوم/ تعلل و هجوم رسانه های معاند
وزارت علوم در آســتانه بازگشــایی دانشــگاه ها در سال 
۱۴02، اطلاعیه ای صــادر و اعلام کرده که دانشــگاه ها و 
مراکز آموزش عالی تحت نظر این وزارتخانه از ارائه خدمات 
آموزشــی و رفاهی به دانشــجویانی که قوانین و مقررات 
دانشــگاه ها درباره حجــاب را رعایت نکننــد، معذورند. 
اطلاعیه ای که ۱6بند داشت و تأکیدات بسیاری بر »استفاده 
از ظرفیت کتب درسی در تبیین موضوع عفاف و حجاب«، 
»رعایت پوشش مناسب اســلامی«، »درونی سازی حجاب 
و عفاف«، »آموزش احکام شرعی عفاف و حجاب« و موارد 
مشــابه شــده بود و البته با واکنش های زیادی هم همراه 
و عنوان می شــد »آموزش حق همه اســت و اگر قرار باشد 
امتیازی از کســی سلب شــود حتما باید برای او در دادگاه 
پرونده تشکیل شــود و قاضی درباره آن حکم بدهد، بدون 

حکم قضایی نمی شود برای کسی مجازات تعیین کرد.« 
ســوی دیگر ماجرا هم انتقاد به انتشــار تنها یک اطلاعیه 
درباره عفاف و حجاب از سوی وزارت علوم و تأخیر در اجرای 
سیاست های حوزه فرهنگ و حجاب در دانشگاه ها بود، اینکه 
چنین اطلاعیه ای منجر به رعایت حجاب در دانشــگاه ها 

نشده است. یکی از آنها خروجی جلسه وزیر علوم با اتحادیه 
جامعه اسلامی دانشــجویان در اواخر فروردین بود که در 
نهایت اینطور عنوان شد که محمدعلی زلفی گل، پاسخ های 
صریح و شــفافی به مطالبات در حوزه عفاف و حجاب ارائه 
نکرده. همان زمان امیرمحمد کولانــی، دبیر این اتحادیه 
اعلام کرد »ما نیازمند نگاه نویــن در حوزه حجاب و عفاف 
هستیم و ایجاد دغدغه بین افراد جامعه یا دانشجویان در این 
حوزه می تواند به حل چالش های فرهنگی که کم تعداد هم 
نیستند، کمک شایانی کند. به نظر هم می رسد که وزارتخانه 
به دنبال این است که با تامل مسائل مرتبط با حوزه عفاف و 
حجاب را در دانشگاه ها پیگیری و قوانین را اجرایی کند. اما 
ما با هجمه های رسانه های معاند مواجه هستیم و فعالیت  
این رسانه ها در چند ماه گذشته نسبت به چند سال گذشته 
بیشتر و هدفمند تر شده اســت. بنابراین با وجود اینکه به 
عقیده بنده وزیر علوم قصد ندارد موضوع پوشش و حجاب 
دانشجویان را به صورت نامناسب حل کند اما نمی توان برای 
نتیجه گیری درباره مشکلات این حوزه یا پیدا کردن راهکار 

این عوامل را نادیده گرفت.«

   وزارت کشور  ضرورت نقش آفرینی بیشتر
حجاب یــک موضوع اجتماعی اســت، نــه انتظامی و به 
همین دلیل انتظار می رود که وزارت کشور به جای نیروی 
انتظامی نقش پررنگ تری در موضوع حجاب داشته باشد. 
ناگفته نماند که با وجود نقش آفرینی بســیاری  از نهادها و 
سازمان ها، به اذعان بســیاری، تنها وزارت کشور و نیروی 
انتظامی طی مدت اخیر در مقابله با بی حجابی و ترویج آن 
عملکرد بهتری داشته اند. وزارت کشور هم در آغاز ۱۴02با 
انتشار یک اطلاعیه اعلام کرد:»هیچ عقب نشینی یا تساهل 
در اصول و احکام دینی و ارزش های سنتی صورت نگرفته 
و نخواهد گرفت و حجاب به عنوان یک ضرورت شــرعی 
غیرقابل تردید همواره از اصول عملی جمهوری اســلامی 

ایران خواهد بود.«  اما در این میان برخی عنوان می کنند که 
وزارت کشور در این حوزه می بایست بیش از آنچه تاکنون 
وجود داشــته نقش آفرینی می کرده و با شبکه های ترویج 
 ـ اسلامی  بی حجابی و ســلبریتی های ضد فرهنگ ایرانی 
و فضای مجازی ولنگار بــا قاطعیت برخورد می کرد. حتی 
احمد علیرضا بیگی، نماینده تبریز، آذرشــهر و اسکو هم 
در این باره گفته که موضوع حجاب یک موضوع اجتماعی 
و رفتاری است نه یک موضوع انتظامی و امنیتی، اما وزارت 
کشور، سازمان انتظامی کشــور را با تمام مسئولیت های 
خطیری که برعهده دارد را درگیر موضوعی کرده  است که 

منجر به مستهلک شدن این سازمان می شود.

   شورای عالی انقلاب فرهنگی/ جلسه ای که برگزار نشد
بررسی سایت شورای عالی انقلاب فرهنگی نشان 
می دهد کــه آخرین ابلاغیه حجــاب و عفاف این 
نهاد به دانشــگاه ها به مهر ســال98 برمی گردد؛ 
یک بسته فرهنگی در 30گام. مصوباتی که به نظر 
نمی رسد چندان ضمانت اجرایی داشته باشد؛ چرا 
که مسئولان این نهاد بارها تأکید کرده اند ضمانت 
اجرایی این اســت که پیامد حقوقی اجرانشــدن 
آنها هم مشــخص شــود و جرایم هم نباید صرفا 
به صورت کیفری باشد و جرایم مدنی ازجمله مالی، 
نمره منفی و... در واقــع کارآمدتر از جرایم کیفری 
اســت. حتی به تأکید حجت الاسلام عبدالحسین 
خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، تنها 
20درصد از مصوبات این شورا در زمینه فرهنگی 
صادر می شود و 70درصد آن به حوزه علم و فناوری 
تعلق دارد. این در حالی است که براساس تأکید مقام 
معظم رهبری در سال97 بر شکل گیری شبکه عفاف 

و حجاب در جبهه مردمی، هنوز چنین اتفاقی رخ 
نداده و خسروپناه هم این مسئله  را تأیید می کند. 
او ۱۴فروردین امســال گفته: »هنوز چنین اتفاقی 
نیفتاده و این ضعف ماست که باید به آن توجه کنیم 
و برطرف شود. ما باید مسئله مهم حجاب و عفاف 
را از حالت دولتی خارج کنیم و به آن جنبه مردمی 
بدهیم.« 22فروردین امســال هم اعلام شــد که 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در فرصت یک هفته ای 
جلسه فوق العاده ای برای بررسی موضوع حجاب و 
عفاف برگزار خواهد کرد تا در راســتای تصویب و 
ابلاغ سیاست های راهبردی در این زمینه و مشخص 
کردن تکلیف دستگاه های مختلف، وظیفه راهبری، 
نظارت و سنجش اثربخشی این سیاست ها و کیفیت 
اجرای آنها از سوی دستگاه های مسئول را در قالب 
یک رویکرد فرهنگی، مورد بررسی قرار دهد، اما این 

جلسه حداقل تا ظهر دیروز برگزار نشد.

بازار پوشاک و لباس رهاشدگی عجیبی را تجربه می کند. مسئله ای که مورد 
انتقاد سردار مهدی حاجیان، معاون اجتماعی نیروی انتظامی هم شده و چند 
روز پیش در این باره گفته:»برای گسترش فرهنگ عفاف و حجاب به سختی 
یک لباس مناسب برای خانم های محجبه پیدا می شود.« انگشت اتهام چنین 

آشفتگی در بازار لباس، متوجه وزارت صمت است. این در حالی است که سال 
8۴ وظایف تخصصی وزارت صمت برای گسترش فرهنگ و حجاب ابلاغ شد 
اما به نظر نمی رسد که این نهاد در اجرای آنها، چندان موفق عمل کرده باشد. 
ازجمله نظارت مســتمر و مؤثر بر عملکرد واحدهای تولیدی پوشاک، کنترل 
اماکن تجاری عمومی )فروشــگاه ها، مجتمع های تجاری، نمایشگاه ها و...( از 
نظر پوشــش و بدحجابی، اهتمام برای اجرای مناسب تر مقررات در چیدمان 

آرایش تزیین ویترین ها و اســتفاده از مانکن ها برای حفظ عفت عمومی و... 
که ماحصلش ترویج بی حجابی  در ســنترها و مال های بزرگ تهران و برخی 
کلانشهرهای کشور است. در این باره یکی از مجتمع های تجاری بزرگ در غرب 
تهران روز سه شنبه به دلیل رعایت نکردن حجاب پلمب شد و تصاویر منتشر 
شده از این مرکز حاکی از همین بی توجهی صمتی ها به وظایف شان در حوزه 

حجاب و عفاف است.

وزارت صمت / وظایف تخصصی روی زمین ماند
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   مجلس/ قانون حجاب روی زمین مانده
شــاید یکی از مهم ترین اقدامات روی زمین مانده 
درباره عفاف و حجاب، تعییــن تکلیف لایحه آن از 
سوی مجلسی هاست. نظرات مختلفی درباره تأخیر 
در تصویب ایــن لایحه مطرح اســت. از تنش های 
موجود میان نمایندگان تا حساســیت های ســال 
انتخابــات. برخی نماینــدگان اعــلام کرده اند که 
ریاســت مجلس جلوی قانون عفــاف و حجاب را 
گرفته، ادعایی کــه رئیس مجلس آن را از اســاس 
کذب محض می داند. آخرین خبر درباره این لایحه 
سوم اردیبهشت )همزمان با تعطیلات عید فطر( از 
سوی رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس اعلام شد 
و او ابراز امیدواری کرد لایحــه عفاف و حجاب بعد 
از تعطیلات به مجلس برســد. اتفاقی که حداقل تا 
روزهای پایانی هفته گذشته محقق نشد و البته دبیر 

کمیســیون فرهنگی مجلس دربــاره چرایی آن به 
همشهری آنلاین گفته:»این کمیسیون در آخرین 
روزهای اسفند۱۴0۱ گزارشی از وضعیت دستگاه ها و 
نهادهایی که در زمینه عفاف و حجاب ترک فعل هایی 
داشتند، به همراه طرح 7ماده ای آماده کرده بود که 
آن گزارش در صحن علنی قرائت شد اما نظر ریاست 
مجلس این بود که طرح قرائت نشــود و لایحه ای از 
ســوی قوه قضاییه و یا دولت به مجلس ارائه شود. 
از این رو قرار اســت به زودی دولت لایحه ای در این 
خصوص به مجلس ارائه دهد و ما منتظر لایحه دولت 
هستیم.«  البته درباره جزئیات طرح 7ماده ای از سوی 
نمایندگان تاکنون چیزی منتشــر نشده اما هر چه 
هست هنوز وضعیت این لایحه معلوم نیست و باید 

دید چه زمانی به صحن علنی خواهد رسید.


